
 

 

 

POSVET ZA BOLJŠO PRIHODNOST ŽIVALI – stališče ZSPM 

Državni zbor, 16. januar 2023 

 

Zveza slovenske podeželske mladine je edina prostovoljna, nacionalna, nevladna in 

nestrankarska organizacija, ki združuje mlade s podeželja in mlade kmete. In smo tisti, ki se 

močno zavedamo, da se vsak izmed nas in vas vsaj trikrat na dan sreča s kmetom.  

Stremimo k trajnostnemu kmetijstvu, ampak moramo izpostaviti, da to ni samo okolijski vidik, 

temveč sta popolnoma enakovredna gradnika tudi ekonomski in socialni vidik.  Kmetijstva, 

kmeta in razvoja podeželja. Zakaj to pišemo?  Včasih so pričakovanja javnosti ne le nerealna, 

ampak niso v skladu z nobenimi zakonitostmi narave. 

Naše naravne danosti so omogočile razvoj kmetijskih gospodarstev ravno v živinoreji. In ne 

pozabimo na vse dopolnilne dejavnosti na kmetiji, občasno delo na kmetiji in vse družinske 

člane, ki sestavljajo to verigo in seveda na potrošnika lokalne hrane. Živinoreja s tem pri 

marsikateri družini omogoča, da so stiske manjše. Samooskrbna proizvodnja socialno 

ogroženih kmetijskih gospodinjstev deloma blaži njihovo eksistenčno stisko. S tem pa lahko 

dosežemo izboljšanje socialnega položaja članov kmečkih družin, nastanek novih poslovnih 

priložnosti in dvig ugleda podeželja. 

Mladih kmetov nas je samo 4,6 %, kar je pod povprečjem EU. Vprašajmo se, kdo bo skrbel za 

podeželje in prehrano v naslednjih desetletjih?  

Živinoreja nam ne daje le kakovostnega lokalnega mleka, mesa in vseh izdelkov, temveč nudi 

obdelano pokrajino, ki je temelj za turistično in ostale gospodarske dejavnosti, omogoča ter 

dviguje kakovost življenja na podeželju, nudi nam varnost pred naravnimi nesrečami, daje 

DOM številnim državljanom, nadaljuje tradicijo…  

Mačehovski odnos do te panoge vodi v zaraščanje, širjenje bolezni, širjenje škodljivcev, 

invazivnih vrst, zveri požarov, erozije….kar pripelje tudi do večje ogroženosti vseh.  Verjetno 

ne rabimo izpostavljati požara na Krasu, kjer je širine dimenzij požara oblikovalo tudi 

zaraščanje. Le to je posledica opuščanja živinoreje. Naj z vami delim podatek, da se je od leta 

2000 število glav velikih živine zmanjšalo za cca. 60.000.  



 

 

Od slovenskega kmeta zahtevamo čedalje več in ga omejujemo, hkrati pa dovoljujemo uvoz 

pridelkov nižje kakovosti, pridelane na tisoče kilometrov daleč od nas z vprašljivim poreklom 

pod manj zahtevnimi in manj nadzorovanimi pogoji.  Naj izpostavimo samo prihajajoči 

dogovor Mercusor, ki omogoča uvoz živil proizvedenimi po nižjih standardih. Požiganje 

amazonskega in drugih gozdov, izkoriščanje delovne sile, uporaba fitofarmacevtskih sredstev, 

ki pri nas niso dovoljena... no saj ne rabimo naštevati. Ne le, da je to netransparentna 

konkurenca našemu kmetijstvu , to je nekaj, na kar moramo biti pozorni. 

Naj se vrnemo k slovenski živinoreji. Vlaganje v dobrobit živali ter učinkovitost kmetij je 

vlaganje v trajnostno prihodnost vseh nas. Korak v pravo smer so kratke dobavne verige, ki 

ponujajo svežo, lokalno, zdravo in varno hrano, manj emisij, ogljičnega odtisa transporta, 

kvalitetnejše izdelke na policah ter bolj zdravega potrošnika. Za doseganje te h ciljev pa je 

ključna transparentna ozaveščenost potrošnika ter tudi kmeta in ostalih deležnikov.  

Omejevanje ter vse težji pogoji povzročajo duševne stiske na podeželju, strah pred 

prihodnostjo ter znižujejo kvaliteto življenja na podeželju. Obtožbe slovenske živinoreje in 

pavšalnima sporočila, subjektivne in nepreverjene informacije prispevajo k temu, da kmetje 

ne zmoremo več bremen . Odgovornost vsakogar izmed nas je, da podpremo slovensko 

kmetijstvo, na čelu z živinorejo. S tem podpremo prihodnost varne hrane, čistega zraka in 

razvitega podeželja, ter idilične zelene pokrajine za naše otroke. 

Mladi imamo pravico, da si izberemo poklic, poklic KMETA ter soustvarjanja dobrobiti živali o 

kateri se danes pogovarjamo. Verjemite, nam je najbolj mar za živali in njihovo počutje.  

 

 

 


